附件6．  历史研究所  学院（系、所）国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：史学理论与方法
	课程代码：409.502

	课程类型：□√一级学科基础课 √□二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考查                           
	教学方式：讲授

	适用专业： 历史学
	适用层次：□ √硕士  □ √ 博士

	开课学期： 第一学期  
	总学时：32
	学分：3

	先修课程要求：无

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向


	李传印（负责人）
	教授
	历史学
	48
	史学理论及史学史

	罗家祥
	教授
	历史学
	55
	中国古代史

	雷家宏
	教授
	历史学
	49
	中国古代史

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：
教育经历：

1981年9月——1985年7月，安徽师范大学历史系（本科）

1985年9月——1988年7月，安徽师范大学历史系（硕士研究生）

2000年9月——2003年7月，北京师范大学史学研究所（博士研究生）

学术成就简介：
已出版《魏晋南北朝史学与政治的关系》（华中科技大学出版社2004年）、《魏晋南北朝时期史学与学术初探》（华夏文化艺术出版公司2008年）等独著、合著的学术著作10部，在《史学理论研究》、《中国文化研究》、《史学史研究》、《史学月刊》等学术期刊上发表学术论文50余篇，主持教育部一般规划项目《魏晋南北朝时期家史撰修研究》等科研项目8项。

	课程教学目标：

1、 使学生了解古今中外史学理论成就和当前史学理论发展趋势

2、 使学生掌握基本的历史理论和史学理论

3、 使学生掌握基本的史学研究方法

4、 培养学生的理论思维能力和运用史学理论与方法于史学研究实际能力
课程大纲：（章节目录）

第一章：绪论
§1.1  历史理论与史学理论
§1.2  史学方法 
§1.3 20世纪以来史学理论与方法论著评介
中国的史学理论与方法主要论著评介

国外的史学理论与方法主要论著评介

§1.4  史学理论与方法的前沿动态及其发展趋势
第二章： 中国传统史学的理论成就
§2.1  中国古代史学的理论成就
§2.2 中国近代对传统史学理论的继承和革新
§2.3  中国现当代史学理论与方法评析
第三章：西方史学理论及其发展趋势
§3.1  古希腊、罗马时期史学理论成就
§3.2 文艺复兴以来西方的史学理论发展及其成就
§3.3 当代西方史学思潮
第四章：史学论
§4.1  历史与历史学
§4.2  历史学科产生、发展
§4.3  历史学的社会功用
§4.4 历史学与其它学科的关系
§4.5  历史学遗产的批判与继承
§4.6 史家修养与职责
第五章：历史本体论
§5.1  人类历史活动的组织形式
§5.2 社会历史发展的过程和规律
§5.3  社会历史发展的辩证法
§5.4  社会历史创造者、动力和发展方向
§5.5  历史的假象本质与历史的变形本质
第六章：历史认识论
§6.1  历史认识主体
§6.2  历史认识主体的特点及其能力构成
§6.3 历史认识过程
§6.4  历史认识真理性及其检验
第七章：史学方法论
§7.1  历史事实的还原与重构：史料搜集和分析（目录、版本、辨伪、考据、校勘）
§7.2  历史过程的分析与解释
§7.3 阶级分析方法
§7.4  逻辑分析方法
§7.5  整体研究与跨学科研究
§7.6 历史研究的其它方法
比较方法

心理方法

数量方法

口述方法

§7.7 历史认识成果的表述方法（历史撰述）
        史书的体例

史书的类例

史书的语言和结构

§7.8  史学评论 

	教材： 李振宏《历史学的理论与方法》，河南大学出版社。



	

	主要参考书：
史学概论编写组：《史学概论》，高等教育出版社2009年版。
 梁启超：《中国历史研究法》，河北教育出版社2002年版

葛懋春：《历史科学概论》，山东教育出版社1984年版

李清凌：《史学理论与方法》，甘肃民族出版社1993年版

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的标志：

1、 师资方面：

形成在学界有影响的教学团队

2、 教学内容方面：

  吸取最新学术成果，追踪最新学术前沿动态。

3、 教学方式方面：

理论与实践有机结合，提高学生的历史学实际研究能力。

4、 教材方面：

  先编写一部有较高学术水平的讲义，然后再争取出版有罗高学术水平的教材。

5、 其它：


Attachment 6．  Institute of History  Academy（department）

World-class level Course Description of postgraduate

	Course Name：Theories and methods of historiography
	Course Code：409.502

	Type of course：□√Basic course on first level discipline √□Basic course on secondary level discipline  □Others：              

	Assessment Methods： research                         
	Teaching Methods：lectures

	Applicable Major： History
	Applicable level：□ √Postgraduate  □ √ Doctor

	Semester： First Semester  
	Total classes：32
	Credits：3

	Prerequisite：None

	Course Production Team
	Title
	Major
	Age
	Academic Focus

	Chuanyin--Li (Person in charge）
	Professor
	History
	48
	Historical Theories and Historiography

	Jiaxiang--Luo
	Professor
	History
	55
	Ancient History of China

	Jiahong--Lei
	Professor
	History
	49
	Ancient History of China

	Educational Background and academic achievements of the Professor in charge:
Educational Background：

September,1981——July,1985,The History Department of Anhui Normal University (undergraduate)

September,1985——July,1988，The History Department of Anhui Normal University （postgraduate）

September,2000——July,2003，History Research Institute of Beijing Normal University（doctor）

Academic Achievements：

There are 10 academic works accomplished alone as well as coauthored. For accomplished alone, there are The Connections Between History and Politics in the Southern and Northern Dynasties (Press of Huazhong University of Science and Technology,2004), The Initial Research on History and Academicsin in the Southern and Northern Dynasties (Chinese Culture and Arts Publishing Company,2008). 

There are more than 50 research papers published in many academic journals,such as Historiography Quarterly, Journal of Chinese Studies,Journal of Historiography, Journal of Historical Science,ect.

In charge of 8 research projects raised by Ministry of Education such as the the normal planned project The Research on the Composition of the Family History in the Southern and Northern Dynasties.

	Subjects of the Curriculums：

1、 Make the students learn the overall achievements of historical theories both at home and abroad and the trends of the current historical theory. 

2、 Make the students master the basic historical theory and historiography theory.

3、 Make the students master the basic methods of historical research.

4、 Train the theoretical thinking and the practical ability to apply historical theories and methods to historical researches of the students.

Curriculum Introduction：（Contents）

Chapter One：Introduction

5、 §1.1  Historical Theory and Historiography Theory

§1.2  Historical Methods 

§1.3 Review of the Historiography Theory and Methodology since 20 century.

Review of the main works on Chinese Historiography Theory and    Methodology.

Review of the main works on Historiography Theory and    Methodology of foreign countries.

§1.4  The advanced studies and the trend of Historiography Theory and Methods.

Chapter Two： The theoretical achievements in Chinese traditional history.

§2.1  The theoretical achievements of Chinese ancient History.

§2.2 The inheritance and innovation of the traditional Historiography Theory since modern China.

§2.3  Comments on the Theory and Method of current and contemporary History of China

Chapter Three：The Theory and the trend of the western history

§3.1  Achievements of historical theory in ancient Greek and Roman 

§3.2 The development and achievements of the western Historical Theory since the Renaissance.

§3.3 The Ideological trend of contemporary western History
Chapter Four：Historiography Theory

§4.1 History and Historiography

§4.2 The emergence and development of Historiography 

§4.3 The social functions of Historiography

§4.4 The relations among Historiography and other subjects

§4.5 The heritage and inheritance of Historiography

§4.6 The accomplishments and duties of Historians

Chapter Five：Historical Ontology

§5.1  The organizational forms of historical activities of human beings

§5.2 The process and rule of the development of social history 

§5.3 The Dialectics towards the development of social history

§5.4 The creator of social history ,its impetus as well as the trend §5.5 The false nature and transformational nature of history 

Chapter Six：Historical Epistemology

§6.1 The subject of historic recognition

§6.2 The characteristics of the subject of historic recognition and the composition of its competence

§6.3 The process of historic recognition

§6.4 The truth and inspection of historic recognition

Chapter Seven：Historical Methodology

§7.1 The restoration and reconstruction of historical facts: collection and analysis of historical data(catalogues, versions, detection of forgeries, textual criticism,collation)

§7.2 The analysis and explanation of the historical process

§7.3 The class analysis

§7.4 The logical analysis

§7.5 The holistic approaches and interdisciplinary researches

§7.6 The other methods on historical research

Comparative method

Psychological method

Quantitative method

          Oral method

§7.7 The description method of the achievements of historic recognition(composition of history)

        The styles of history books

The categories and styles of history books 

The language and construction of history books

§7.8  The historical review 

	Teaching Material： Hongzhen--Li The Theories and Methods of History，Henan University Press.



	References：

Historical Theory Writing Group: Introduction to Historiography,Higher Education Press,2009.

Qichao--Liang: The Research Methods of Chinese History,Hebei Education Press,2002.

  Maochun--Ge: The Introduction to Historical Science,Shandong Education Press,1984.

Qingling--Li: The Theories and Methods of History,Gansu Nationalities Press,1993.



	The marks this course will be the world-class level in postgraduate training:

1、 Faculty：

To form an influential teaching team in academia

2、 Teaching content：

To absorb the latest academic achievements and follow the most advanced academic frontier. 

3、 Teaching Methods：

The combination of theory and practice to improve the practical research competence of the students in history learning.

4、 Teaching Material：

To compile a lecture notes with advanced academic levels first, then to publish a teaching material with high academic levels. 

5、 Others:


